

COUNTY OF DEVON.

Appendix
(A.)
No. 1.
10th Jan^r.

THE Humble Report of the undersigned Commissioners of Internal Communications for the County of Devon upon the improvements made and to be made in the said County of Devon in virtue of an Act passed in the fifty seventh year of the Reign of His present Majesty, "intituled, An Act to make more effectual provision for the improvement of the Internal Communications of this Province," which aforesaid and undersigned Commissioners have the honour to report to the Honourable the House of Assembly of the Province of Lower Canada as follows, that is to say;

Improvements to be made and already contracted for in the said County of Devon.

1^o. Agreement between the said undersigned Commissioners and François Fournier, Esquire, respecting the improvements herein after mentioned to be done to the Harbour and River *des Trois Saumons* in the Parish of St. Jean, the said agreement passed before M^{re}. J. G. Boisseau, the younger, Notary, and Witnesses, on the fourteenth November one thousand eight hundred and seventeen, that is to say: "That the said Fournier obliges himself to improve the Harbour and River *des Trois Saumons* aforesaid, situate in the said Parish of St. Jean Port Joli in the said County of Devon, beginning at the northern extremity of the said Harbour or Basin and thence proceeding downwards along the course of the said River two hundred and six feet french measure as far as a large flat Rock, North of a very large rock, and on the hither side of which there is a line of Stones and Rocks (the said large Rock and line of Stones and Rocks included) which the said Fournier undertakes to blast and remove, in such manner that the whole premises be cleared sufficiently to admit the passing of Ships and small Crafts without danger: all which works the said Fournier obliges himself to execute and to deliver to the said Commissioners on the first day of September which will be in the year one thousand eight hundred and eighteen at and for the price of Thirty-five Pounds Currency payable in third parts, that is to say, one third upon the commencement of the work, another third after the completion of one half of the work and the remaining third after the completing and perfecting of the work to the satisfaction of the Commissioners, and their receiving of the same.—And the said Fournier has given as Sureties for the execution of the work aforesaid Paul Côté of St. Thomas and Abraham Gagnier of the Parish of St. Jean, according to their Bond, stated in the aforesaid dated agreement.—£35."

2^o. Agreement between the said undersigned Commissioners and the said François Fournier, Esq. respecting the improvements herein mentioned, to be done to the Harbour and River *des Trois Saumons*; the said agreement passed before the said Notary J. G. Boisseau the younger and witnesses, on the said fourteenth day of November 1817, as follows, that is to say: "That the said Fournier binds himself to improve the Harbour and River *des Trois Saumons* aforesaid, situate in the said Parish of St. Jean Port Joli in the said County of Devon, beginning at the northern extremity of the said Basin, and proceeding down the said River along the north eastern shelving Bank of the said River *des Trois Saumons*, that is to say, that the said Fournier promises and binds himself to blast, remove and clear along the said north bank of the said River *des Trois Saumons*, and proceeding as aforesaid from the northern extremity of the said Basin, twelve large Rocks and to remove the fragments thereof to such a distance as to be no impediment to navigation, that is to say, to three fourths of an arpent or thereabouts to the North-East of the said shelving bank, the whole of which works the said Fournier promises to execute and deliver to the said Commissioners on the first day of September, in the year 1818, at the sum and price of thirty-five Pounds Currency payable in thirds, that is to say, one third of the said sum upon the commencement of the work, another third after the completion of one half of the work and the remaining third after the completing and perfecting of the work to the satisfaction of the Commissioners and their receiving the same.—The said Fournier has given as sureties for the execution of the works above mentioned, Paul Côté of St. Thomas and Abraham Gagnier of St. Jean according to their Bond stated in the agreement aforesaid—£35."

3^o. Agreement between the undersigned Commissioners and Louis Laurendeau for the improvements to be made to a Road of Internal Communication to the arm of the River St. Nicolas in the Parish of St. Thomas in the said County of Devon, the said agreement passed before the said J. G. Boisseau the younger, Notary, on the 14th Day of November 1817, as follows, that is to say: "That the said Louis Laurendeau obliges himself to open a Bye Road or Highway across his own land, and to complete the same as far as the spot called the arm of St. Nicolas in the said Parish of St. Thomas communicating with the present Highway, the same to be 18 feet in width, having each side a trench of the width of three feet, and of such depth as may be necessary for draining the same, beginning at the present highway along the arm of the St. Nicolas and ascending 16 arpents or thereabouts, terminating at the foot of the hill—And to make in the said highway all necessary Bridges and to make them of sufficient strength. He further binds himself to level a position of the said Hill of breadth sufficient for the purpose, that is to say, 18 feet at the least—And to make seven arpents or thereabouts of new road in the wood of the like width of 18 feet with trenches where necessary. Also a small Bridge of 25 or 30 feet over the Rivulet there, the said new road in the said wood terminating at the lands of Louis Fournier and Alexis Fournier; the said Louis Laurendeau binds himself to execute and deliver to the said Commissioners the whole of the said works on the first of September in the year 1818 at and for the Sum and Price of £25 Currency, payable in thirds, whereof one third to be payable upon the commencement of the work, another third after the completion of one half of the same, and the remaining third after the completing and perfecting of the works to the satisfaction of the said Commissioners and their receiving the same—And for the execution of the said works the said Laurendeau has given as sureties Jean Charles Létourneau, Notary, and André Dubord, Merchant, according to their Bond stated in the agreement aforesaid—£25."

COMTE' DE DEVON.

Appendice
(A.)
No. 1.
10^e Janv^r.

L'HUMBLE Rapport des Commissaires Soussignés pour les Communications intérieures pour le Comté de Devon, des améliorations faites et à faire dans ledit Comté de Devon sous l'opération d'un Acte passé dans la cinquante septième année du règne de Sa Majesté George Trois, Chapitre treize, intitulé, "Acte pour pourvoir plus efficacement à améliorer les Communications Intérieures dans la Province." Lesquels dits Commissaires susdits et soussignés ont l'honneur de faire le Rapport suivant à l'Honorable Chambre d'Assemblée du Bas-Canada, savoir :

Améliorations à faire et déjà contractée pour ledit Comté de Devon.

1^o. Marché entre lesdits Commissaires soussignés et François Fournier, Ecuyer, pour les améliorations suivantes à faire au Port et Rivière des Trois Saumons, dans la Paroisse St. Jean, ledit marché reçu devant Mr. J. G. Boisseau, Fils, Notaire, et témoins, le 14 Novembre 1817, savoir: "Que ledit Sieur Fournier s'oblige à améliorer le Port et Rivière des Trois Saumons susdits, situés dans ladite Paroisse de St. Jean Port Joli, dans ledit Comté de Devon, à prendre et commencer depuis l'extrémité nord dudit Port ou Bassin, à aller en descendant deux cent six pieds françois dans le lit de ladite Rivière, jusques et compris une forte roche plate qui se rencontre au nord d'une très-grosse roche et en deçà de laquelle il se trouve une chaîne de cailloux et roches, (ladite grosse roche et chaîne comprises,) que ledit Sieur Fournier s'oblige miner et enlever de manière en un mot que le tout susdit soit suffisamment nettoyé pour que les vaisseaux et chaloupes puissent y passer sans danger, tous lesquels ouvrages ledit Sieur Fournier s'oblige faire et livrer auxdits Commissaires le premier Septembre de l'année que l'on comptera mil huit cent dix-huit, pour le prix et somme de trente cinq Livres courant, payable par tiers, un tiers aussitôt l'ouvrage commencé, un tiers après la moitié de l'ouvrage fait, et l'autre tiers après l'ouvrage fait et parfait, à la satisfaction des Commissaires et par eux reçus, et ledit Sieur Fournier pour l'exécution des ouvrages sus mentionnés, a donné pour Cautions Paul Côté de St. Thomas, et Abraham Gagnier de la Paroisse de St. Jean, suivant leur cautionnement porté au marché ci-devant daté—£35."

2^o. Marché entre lesdits Commissaires soussignés et ledit François Fournier, Ecuyer, pour les améliorations suivantes à faire audit Port et Rivière des Trois Saumons, ledit marché passé par ledit Notaire J. G. Boisseau, Fils, et témoins, ledit jour 14 Novembre 1817, savoir: "Que ledit Sieur Fournier s'oblige à améliorer ledit Port et Rivière des Trois Saumons susdits, situés dans ladite Paroisse de St. Jean Port Joli dans ledit Comté de Devon, à prendre et commencer de l'extrémité nord dudit Bassin, en descendant sur le bord de l'écore nord-est de ladite Rivière des Trois Saumons, savoir que ledit Fournier promet et s'oblige mener et transporter et nettoyer sur le bord de ladite écore nord-est de ladite Rivière des Trois Saumons, et en partant comme susdit de l'extrémité nord dudit Bassin, douze grosses roches et en transporter les morceaux assez loin pour ne point nuire à la navigation c'est à dire à environ trois quarts d'arpents au nord-est de ladite écore, tous lesquels ouvrages ledit Sieur Fournier s'oblige faire et livrer auxdits Commissaires le premier Septembre de l'année mil huit cent dix-huit, pour le prix et somme de trente-cinq Livres courant, payable par tiers, savoir un tiers de ladite somme aussitôt l'ouvrage commencé, un tiers après la moitié de l'ouvrage fait, et l'autre tiers après l'ouvrage fait et parfait à la satisfaction des Commissaires, et par eux dits Commissaires reçus, et ledit Sieur Fournier pour l'exécution des ouvrages sus mentionnés a donné pour Cautions les Sieurs Paul Côté de St. Thomas, et Abraham Gagnier de St. Jean, suivant leur cautionnement porté au marché sus daté—£35."

3^o. Marché entre les Commissaires soussignés et Louis Laurendeau pour les améliorations à faire à un Chemin de Communication Intérieure au bras St. Nicolas dans la Paroisse St. Thomas en ledit Comté de Devon, ledit Marché passé devant ledit J. G. Boisseau, Fils, Notaire, le 14 Novembre 1817, savoir: "Que ledit Louis Laurendeau s'oblige ouvrir une route ou chemin sur sa terre et le parachever au lieu nommé le Bras St. Nicolas dans ladite Paroisse St. Thomas, pour communiquer au chemin du Roi actuel, de dix-huit pieds de large avec un fossé de trois pieds de large de chaque côté sur la profondeur nécessaire pour égoutter les eaux, à prendre depuis le chemin du Roi actuel, le long du Bras St. Nicolas, en montant jusqu'à environ seize arpents allant se terminer au pied de la côte, et faire dans ledit chemin tous Ponts nécessaires et suffisamment solides. Plus s'oblige encore appliquer ladite côte sur la largeur nécessaire, étant au moins de dix-huit pieds, et faire sept arpents de chemin neuf ou environ dans le bois debout de la même largeur de dix-huit pieds avec les fossés où il sera nécessaire, ainsi qu'un petit front de vingt cinq à trente pieds sur le ruisseau qui s'y rencontre, et ledit chemin neuf dans ledit bois debout allant se terminer aux terrains de Louis et Alexis Fournier, tous lesquels ouvrages ledit Sieur Louis Laurendeau s'oblige faire et livrer auxdits Commissaires le premier Septembre de l'année mil huit cent dix-huit pour le prix et somme de vingt-cinq Livres courant, payable par tiers, un tiers aussitôt l'ouvrage commencé, un tiers après la moitié de l'ouvrage fini, et l'autre tiers après l'ouvrage fait et parfait, à la satisfaction des Commissaires et par eux reçus, et ledit Laurendeau pour l'exécution desdits ouvrages a donné pour Cautions Messieurs Jean Charles Létourneau, Notaire, et André Dubord, Marchand, suivant leur cautionnement porté au marché sus daté—£25."